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Förord 
Välkomna till  en ny utgåva av Örebro-Karolinaren. Detta är den 80:e
utgåvan,  vilken  vi  kan  fira  med  en  födelsedagspresent  till  oss  alla:
Erland  Bohlins  Indexering.  Det  är  ett  arkiv  där  alla  artiklar  i  alla
utgåvor är samlade och dessutom sökbara. Arkivet har fått sitt namn av
Örebro-Karolinarens  främsta  tillskyndare,  som  avled  i  mars.  I  årets
inledningsartikel berättar Torkel Danielsson hur Erland uppmuntrade
hans arbete vid datorn.

Vi  uppmanar  er  att  läsa  instruktionen  på  sidan  9.  Sådana  där
instruktioner är  besvärliga  men den som gör sig  besväret  blir  rikligt
belönad. Ni kan ju börja med att  söka namnet Bohlin. Då får ni 133
träffar på Erland Bohlin. Det är ett mått på vad han betydde för våra
båda sällskap och för vår kunskap om Karro. Lasse Hallmén berättar
om Erland i minnesorden på sidan 17.

Ett annat arbete som Erland fick fart på är boken  Konsten på Karro.
Han  tog  klivet  från  löst  prat  till  riktigt  arbete.  Det  började  med  en
konstrond på Karro i vintras. Erland guidade från aulan till  Sibiriens
källare. Där finns 68 konstverk av vilka de allra flesta kommer att få
plats i boken.

Tack vare  häpnadsväckande generösa bidrag  från flera välgörare och
från sällskapens medlemmar kan vi trycka en bok med hårda pärmar.
Vår konstvetare Staffan Wikstedt  skriver om Karros  porträtt  och om
väggmålningen Idrottslif på Hjälmaren. Örebroförfattaren Carl Anders
Lindstén skriver om museet, som också är ett konstverk. Erland inleder
med att berätta om Karros historia, hämtat från ett av hans föredrag
som finns bevarat  på nätet.  Lasse Hallmén står för  bilderna i  denna
bilderbok.

ÖK-redaktionens problem detta år har varit att sidorna inte har räckt
till för att visa det material som vi har samlat. Läsarnas berättelser om
lärare och om vaktmästare Nils Svensson får vänta till  utgåva 81. Vi
söker också nya bidrag. Särskilt söker vi artiklar om de Karropersoner
som Erland satte upp på sin topplista. Se listan på sidan 19 och välj din
favorit.

Lars Friman, Lasse Hallmén, Rolf Rulander och
Pehr Thermaenius (pehr.thermaenius@gmail.com)
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Indexering av Örebro-
Karolinaren

Om en lösning som fann sitt problem
Av Torkel Danielsson

Hur det började
Jo, det var i Wien 2016. Jolosällskapet hade ställt sin årliga resa dit och
med på resan fanns en annan Karropilt, Malcolm Cederback. Vi började
prata  Karrominnen och det  visade sig  att  Malcolm innehade en stor
mängd exemplar av Örebro-Karolinaren – vid sidan av sin läkargärning
har han starka antikvariska intressen. Någonstans över en Weizenbier
eller annat glas stack jag ut huvudet och påstod att jag kunde skanna in
dessa, OCR-läsa dem, och sedan återskapa dem i en redigerbar form på
nätet.

Jag insåg inte då att det skulle ta fyra år att fixa detta; mycket i livet
vore ogjort, om man från början visste konsekvenserna av uppställda
mål.

Nå, efter dessa fyra års diskontinuerligt slit  blev jag så klar med alla
utgåvor av Örebro-Karolinaren, från 1939 fram till och med 2007 – från
2008 och framåt fanns de redan i digital form.
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I förbifarten fick jag med Festskriften från 1929 och ett avsnitt ur Jacob
Bagges bok om Örebro från 1785, om Örebro Scholæ. Just det senare
arbetet  fick  mig  att  skapa  ett  register  över  alla  personer  som  var
nämnda i skriften.

Men så kunde jag väl göra även med alla utgåvor av ÖK?

Inte för att jag direkt såg något behov av ett övergripande namnregister,
men jag tänkte att det ändå skulle ha något värde. Jag måste ändå gå
igenom hela materialet för att få bort de värsta felen och kunde väl då
passa på och markera namnen jag fann? 

Återigen ett beslut fattat utan egentlig insikt om insats. Det fördröjde
felsökningen och gjorde denna antagligen mindre effektiv, men när allt
var klart hade jag ett antal texter med namn, årgång och sida.

Så  bra.  Nu  hade  jag  ett  antal  texter,  en  per  ÖK,  som  jag  kunde
sammanfoga  och  som  innehöll  alla  cirka  8  000  namnreferenser  jag
hittat i materialet (det finns fel här, jag har säkert missat en del, men
mer om detta senare). Egentligen var detta en lösning på något ingen
hade frågat efter.

EBI, Erland Bohlins Indexering
Under hösten 2019 tyckte jag att de digitala versionerna av ÖK borde
komma under en lämplig vårdnadshavare. De finns idag liggande på ett
webb-hotell som jag anlitar, men jag är född 1939 och inser någonstans
behovet av att nu börja städa upp en del saker. 

I denna sak tog jag så kontakt med Erland Bohlin, som jag träffat några
gånger tidigare och hade stor respekt för.

I  diskussionerna  om  denna  förankring  av  materialet  som  jag  hade
samlat  in,  nämnde  han  behovet  av  ett  centralregister.  Fåkunnig  om
sådant frågade jag vad han menade och han förklarade då att han avsåg
ett  personregister  med  referenser  in  i  ÖK,  gärna  med  någon  sorts
klassning av referensen, det vill  säga ge den attribut av typ ”Lärare”,
”Skolhistoria”, etc. 

Jag insåg då att jag likt en sömngångare redan hade fixat delar av det
Erland  ville  ha  gjort.  Påhejad  av  honom  (och  han  kunde  heja  på!)
skapade jag så databasen Karro.

Dessutom  kopplade  jag  ihop  databasen  och  dess  innehåll  med  den
webbsida  vi  också  konstruerade  (Erland  hade  synpunkter  och  jag
försökte packa och rätta mig efter dessa).
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I januari 2020 for jag till Örebro för ett möte som Erland hade ordnat i
Urban Ursings rum på Karro. Mötesdeltagarna bildade en arbetsgrupp
för genomgång och klassificering av det lagrade materialet. Jag hade då
också fått en första utgåva av webbsidan att fungera och kunde hjälpligt
gå igenom funktionaliteten. Arbetsgruppen har gjort ett stort jobb med
rättning av personregistret och klassning av namn mot det sakregister vi
byggt upp. 

Så  nu finns en  första  version av  EBI,  Erland Bohlins  Indexering  på
nätet.

Fortsatt arbete med grundmaterialet
Det  finns  här  en  hel  del  att  göra.  Klassningen  av  de  8 000
namnreferenserna är inte färdig, det finns felaktigheter i materialet som
måste rättas, mm. Vi hoppas dock att få rätsida på detta under hösten
2020 och få fram ett hyfsat resultat som Erland kunde vara nöjd med.
Vi välkomnar alla intresserade att hjälpa till med detta.

En förbättrad IT-lösning
Föreliggande webblösning är egentligen att se som ett utkast och den
kommer att kompletteras med en mer användarvänlig version, där man
sammanför alla uppgifter om en person på ett  mer överskådligt sätt.
Sökfunktionen ska utvecklas, med möjlighet till  sökning i de ÖK som
finns upplagda och dessutom med möjlighet till extern sökning på nätet.
Även här välkomnas all hjälp, även om det kan krävas lite udda insikter:
HTML5, WordPress, PHP och MySQL är nyckelord att trigga på. Lite
kunskap inom dessa områden är väl bra, men framför allt nyfikenhet.

Dessutom  kvarstår  behovet  att  långtidssäkra  det  gjorda  arbetet  –
någonstans borde EBI kunna härbärgeras på ett tryggt sätt.

Örebro-Karolinarnas EBI-grupp
Monica  Engholm,  Björn  Zötterman,  Johan  Söderman,  Carl  Anders
Lindstén, Lars Hellstrandh, Torkel Danielsson (IT-ansvarig) och Lars
Friman (samordnare). 
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Så söker du i EBI
För  att  komma  till  hemsidan  för  Erland  Bohlins  Indexering  (EBI)
öppnar  man en  webb-läsare  (Firefox,  Crome,  Explorer...)  i  sin  dator
eller  padda  (mobil  går  att  använda,  men  kräver  bra  syn  och  god
fingerfärdighet).

I fältet för webb-adresser skriver man
http://toften.se/KL
och sänder i väg detta. Gör detta nu, om du vill följa beskrivningen mera
handgripligt nedan.

KL ovan står för Karolinska Läroverket och hela adressen leder oss till
en förstasida. I menyraden finns sex alternativ (se bild 1).

• Introduktion. Ger viss information, men är för närvarande utan större
intresse.

• Örebro Scholæ. Ger ny sida med lite förklarande text och med länk till
avsnittet om Örebro Scholæ i Jacob Bagges bok om Örebro från 1785.

• Örebro-Karolinaren. Ger ny sida med lite förklarande text och med
länk till respektive ÖK. Observera att valt dokument läses in i sin helhet,
vilket kan ta lite tid, speciellt om man sitter med en padda långt från
alla telemaster. Se nedan.

•  Personregister.  Ger ny sida med länk till  personregistret  med cirka
8 000 referenser. Se nedan.

•  Innehållsförteckningar.  Ger  ny  sida  med  länk  till  innehålls-
förteckningar, nästan 1 000 rader. Se nedan.

• Underhåll. Ger tillgång till underhållsverktyg; kräver lösenord.

Här  följer  nu  en  beskrivning  av  hur  du  kan  söka  i  Erland  Bohlins
Indexering.
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http://toften.se/KL


• Alternativ Örebro-Karolinaren.

När du klickar på detta alternativ får du upp en ny sida. Längst ned på
denna sida finns en lista med alla utgåvor av Örebro-Karolinaren (se
bild 2). 

Genom att klicka på något av årtalen längst ned på sidan, hämtar du en
ÖK till din dator eller padda. Den kommer att visas i egen flik/sida. Du
kan bläddra framåt  och bakåt  i  dokumentet,  som är  i  så  kallat  pdf-
format och alltså inte ändringsbart.

Observera att dokumentet kommer att ligga kvar i din webbläsare tills
du släcker ned fliken eller sidan – om du inte ”städar undan” kan du få
skärmen full med ÖK-upplagor.

• Alternativ Personregister.

När du klickar på detta alternativ får du upp en ny sida. Längst ned
finns texten ”Se länk”. Klicka på ”länk”. Då visas denna sida (se bild 3).
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Bild 2 (Alternativ Örebro-Karolinaren). Välj den ÖK som du vill läsa.

Bild 3 (Alternativ Personregister). Välj den person som du vill läsa om.



Här visas nu personer sorterade på namn, årgång och sida. Knappen
”Namn” är rödmarkerad. Om du i stället klickar på ”Årgång” blir denna
knapp röd och sortering kommer att ske på årgång, sida, namn (med
början på 1785, som är årtalet för Jacob Bagges bok om Örebro).

Om man klickar på ”V” i vänstra kolumnen, hämtas den ÖK-sida där
namnet finns och visas till  höger. Detta kan ta lite tid,  eftersom pdf-
dokumentet ska läsas in. Du kan sedan ”bläddra” i hela utgåvan.

Om  man  klickar  på  ”Reg”  i  kolumnen  ”Sak”,  visas  personens  sak-
klassning (attribut). Observera att många personer är oklassade. Prova!

När man går ur denna sida/flik,  måste man släcka ned sidan/fliken.
Annars sitter man med datorn full av personregister-bilder.

• Alternativ Innehållsförteckningar.

När du klickar på detta alternativ  får du upp en ny sida med texten
”...finns åtkomliga här”. Tryck på länken ”här” och en ny sida/flik dyker
upp (se bild 4).

Tryck på knappen ”1785  ˅”. Då visas en lista där du kan välja årgång.
Tryck sedan på knappen ”Välj årgång”. Om du har valt 1954 får du upp
denna sida (se bild 5)
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Bild 4. (Alternativ Innehållsförteckningar). Välj den innehållsförteckning som du vill läsa.

Bild  5  (Alternativ  Innehållsförteckningar).  Innehållsförteckningen
för ÖK 1954.



Om du trycker på ”V” i kolumnen ”Visa” framför Erik Hjalmar Linders
artikel visas denna artikel till höger. Du kan sedan ”bläddra” i hela ÖK
1954.

Också här gäller att när du går ur denna sida/flik, måste du släcka ned
sidan/fliken. 

• Alternativ Underhåll.

Om man tillhör den tappra skara, som åtagit sig att rätta och på annat
sätt  berika  innehållet,  kan  man här  logga  in  och  utföra  nödvändiga
underhållsåtgärder. ●

Anmälan 
Kära  vänner  Örebro-
karolinare!  Här  kommer  nu
den nyfödde ”lille faciet”, som
skall göra't, det vill säga ”vara
vår andes stämma i  världen”.
Han handskas visserligen litet
bakvänt  och  vanvördigt  med
vårt  emblems  allra  heligaste
hieroglyfer,  och  hans  tal  är
enformigt.  Men  om  han
överlever  de  hotande
barnsjukdomarna,  kan  det
kanske  med  tiden  bli  folk  av
honom. Ja, kanske han blir en
riktig baddare! Det beror helt
och hållet på oss själva - hur vi
mata  honom.  Undertecknad
har  blivit  betrodd  med  det
vanskliga värvet att ge honom
modersmjölken. Jag har ringa

erfarenhet  av  sådant  göra.  Men jag  är  övertygad om att  de  Örebro-
karolinare,  som  eventuellt  i  fortsättningen  få  förtroendet  att  sköta
honom, skola uppbjuda hela sin förmåga, för att han må växa sig stark
och bliva en heder och en glädje för sina föräldrar och herrar. RED. 

Här är ett exempel på vad man kan hitta i Erland Bohlins indexering. På första sidan i
den första Örebro-Karolinaren skrev redaktören Ernst Aurell denna anmälan. Ille faciet
är latin och betyder Han ska göra det. ●
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Gösta  och  Lennart  Rehnqvists  artikel  om  fjällresan  till  Härjedalen  finns  i  Örebro-
Karolinaren 1992.

Karro upptäcker Härjedalen
Av Lars Friman

I Härjedalen har jag varit sedan 1968 och vi har ett hus i Funäsdalen
sedan 1962. När jag arbetade med Erland Bohlins Index fick jag syn på
den  här  artikeln  från  Örebro-Karolinaren  1992.  Det  är  Gösta  och
Lennart Rehnqvists minnen från Karros fjällresa 1930. När jag läste så
dök bilder upp som gjorde mig väldigt intresserad och gav mig lust att
läsa vidare. Här ska jag blanda Göstas och Lennarts 62 år gamla minnen
med  mina  egna  minnen och  upplevelser  av  platser  och  människor  i
Härjedalen, ”Härliga Härjedalen”.

Härjedalen var vid denna tid, 30-talets början, en väldigt isolerad del av
Sverige, i synnerhet på vintrarna. Den naturliga kontakten med en stad
och  med  modernitet  var  då  Röros  i  Norge,  och  så  är  det  delvis
fortfarande.  Det  är  drygt  80 km från  Funäsdalen  till  Röros  och  för
många av männen i Funäsdalen var chansen att få träffa kvinnor större i
Röros. Under andra världskriget var det många norska motståndsmän
som flydde över fjället och gränsen. Alla klarade inte vandringen eller
skidturen undan Hitlers soldater utan frös ihjäl på fjället.

Jag har kontakt med flera av dem som vuxit upp i Funäsdalsområdet
och jag har hört deras berättelser från barndomen på gårdar, sätrar och
fäbodar,  från  fest  och  vardag  –  också  från  dem  som  flyttat  till
Funäsdalen  för  arbete  och  kärlek.  Givetvis  har  jag  varit  på  det
fantastiska  Härjedalens  Fjällmuseum  i  Funäsdalen,  ett  av  Sveriges
vackraste museer. 

Vårt  hus  i  Funäsdalen,  byggdes  av  timmer  från  en  bagarstuga  på
familjen  Dahlstens  tomt  som låg  200 m nedanför  tomten  där  mina
svärföräldrar och min blivande fru byggde vårt hus. 
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I Funäsdalen finns också ett Gårds- och säterarkiv, GOSA (se fotnot),
där jag har forskat i vårt hus ursprung, och letat bland alla bilder och
originalhandlingar  från  förr  som  finns  där.  Jag  har  hjälpt  flera  av
grannarna  med  släktforskning  och  upptäckt  att  jag  är  släkt  med
prästsläkten Wagenius via Magnus Huss, ”Vildhussen”.

Han  orsakade  en  av  de  största  miljökatastroferna  i  Sverige  1796  då
Döda fallet i Ragunda bildades. Det var bönderna längs Indalsälven som
ville underlätta timmertransporterna på älven för att tjäna mera pengar.
Men följden blev att rullstensåsen, som Magnus Huss lät gräva en kanal
i, brast, och vattnet forsade nedströms och dränkte byar och sågverk.
Magnus Huss hittades året därpå drunknad, eller som en del  hävdar
dränkt. Det finns mer att läsa på Släktföreningen Huss webbplats (se
fotnot).

Erika Johansson, född Wagenius, har berättat om hur isolerat västra
Härjedalen var ända fram till andra världskrigets slut, när hon för första
gången  fick  äta  bröd  av  vete.  Råg-,  kornbröd  och  potatis  var
standarddieten.  Potatisåkrarna  låg  bland  annat  på  Funäsdalsbergets
södersluttningar  och  nu  är  de  flesta  potatisåkrar  skidbackar.  Under
frostnätter fick bönderna gå över potatisåkrarna och slå med rep för att
få bort frosten. Annars blev det missväxt.

Snöröjningen runt vårt hus har skötts av Alf Siljeström, som är släkting
med den Anders  Siljeström,  som stod för  boendet  för  skidturisterna
från Karro med Sam och Greta Adrian i spetsen.

Resan 1930 planerades av Sam Adrian. Han tyckte att gruppen skulle
söka upp verklig vildmark, inte bara ta sig till Jämtland, dit man lätt
kunde  ta  sig  med tåg  från Stockholm.  Turismen i  västra  Härjedalen
hade ännu inte kommit igång.

Resan  gick  den  12  april  1930,  vid  påsktid,  med  tåg  till  Brunflo  i
Jämtland. Därifrån åkte det 42 man starka sällskapet (se bild på sidan
29 i ÖK 1992) med postbussar, utrustade med släpkälkar, från Röjan till
Funäsdalen.  I  Funäsdalen  lastade  de  en  hästskjuts  med  det  tunga
bagaget;  filtar,  apelsinlådor,  ryggsäckar  och  reservgrejor.  Från
Funäsdalen till  Tänndalen är  det brant uppåt i 13 km. Alla,  utom de
minsta (yngsta), skidade dit. Det tog två och en halv timme. Där tog de
in på en gård, tillhörig Anders Siljeström i Tänndalen, född 1861, (se
bild på sidan 27). Huset bestod av 8 rum men de sex flickorna fick för
säkerhets skull bo i den närbelägna, men nedlagda, skolan.
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Det var militär disciplin som gällde, med revelj kl 8, frukost kl 9.30,
gruppvis uppställning kl 11 och middag kl 17, aftonmål (te och smörgås)
kl 19.30, tystnad kl 22.

Det fanns inga skidliftar i Härjedalen vid den tiden, men de besteg trots
det flera toppar som till exempel Hamrafjället, 1 139 m, Rödfjället, 1 243
m (se bild på sidan 28) och Skarvarna samt Storvigeln, 1 561 m, som
ligger på andra sidan gränsen i Norge. Spårning fick de givetvis sköta
själva. I dag finns ett 300 km långt spårsystem och 450 km skoterspår.
Chef  för  spårsystemet  i  Funäsdalsområdet  idag  är  Marie,  dotter  till
Erika Johansson, född Wagenius. 

Den 29 juni i  år  fick jag bud om att  Maries  pappa och Erikas  man,
Lennart  Johansson hade dött,  94 år  gammal.  Lennart,  som trots  sin
höga ålder,  var mycket vital, frågvis, nyfiken och otroligt kunnig ville
varje gång vi kom till Funäsdalen prata över en kopp kaffe eller cider. Vi
hade flera timmar långa samtal om livet, DNA, rymden, all möjlig och
omöjlig  teknik,  uppfinningar  och  politik.  Lennart,  som  var  utbildad
murare, kom till Funäsdalen på 40-talet på motorcykel från Sörmland
och gifte sig med Erika Wagenius. Han tillhörde Frisksportarrörelsen
och för bara några år sedan kunde han fortfarande gå ner i spagat eller
klättra upp på taket till sitt egenhändigt byggda hus för att rätta till en
tegelpanna som hamnat snett. Eftersom jag var gymnast i AGF Örebro
så var jag otroligt imponerad av Lennarts vighet. Lennart byggde många
av  husen  i  Funäsdalsområdet,  och  också  den  första  sittliften  uppför
Funäsdalsberget.

På påskafton 1930 bjöds det på underhållning för Karroungdomarna,
cabaret  ”Vits-Hippan”.  Bland  annat  sjöng  Greta  Adrian  visor  av
Jeremias i Tröstlösa.

Varje  dag  kl  18  ”in-telefonerades”  till  Örebro  radiostation  en  kort
kommuniké om dagens bedrifter, som sedan sändes ut till föräldrar och
andra intresserade. 

Hemfärden från Härjedalen gick smärtfritt, eftersom alla var ”tränade”.
Revelj kl 04.30 och avmarsch kl 6 över fjället. Bussarna startade från
Funäsdalen kl 10.30. 24 timmar senare var de åter i Örebro.

Vad  kostade  det?  ”Tack  vare  Sam  Adrians  envishet,  bidrag  från
Turistföreningen  och  Skidfrämjandet,  välvilja  och  reduktioner  från
järnvägsstyrelsen och postförvaltningen, som båda var intresserade av
att öppna nya vägar och turistområden, kom priset ner till 50:- (femtio!)
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kronor  per  person”,  skrev  Gösta  och  Lennart  Rehnqvist  i  Örebro-
Karolinaren.

På väggen i Anders Siljeströms matsal i Tänndalen fanns denna text:
”Härjedalen,  gömt  bland  fjällen,  har  det  knappt  med  bröd,  men  på
vildmarksfägring har det dock ett ymnigt överflöd!”

Sam och Greta Adrian bevisade att det gick att göra skidresor vid den
tiden, även till Härjedalen.

I  dag  är  Funäsdalsområdet,  med  Tänndalen,  Fjällnäs,  Bruksvallarna
(Völlan)  och  Ramundberget  ett  av  de  populäraste  vinter-  och
sommarresmålen i Sverige. Många hantverkare flyttar dit för att bygga
alla hus som efterfrågas av oss sörlänningar och norrmän. Norrmännen
kommer  numera  i  väldigt  stort  antal  till  Funäsdalen  (dock  inte  i
Corona-tider)  för  att  handla alkohol,  godis,  läsk, fläsk och så vidare.
Den första snabbladdningsstationen för elbilar, som jag sett, byggdes i
Funäsdalen för alla norrmän som har till exempel en Tesla. På 60- och
70-talet var det vi svenskar som for till Norge och gränshandlaren Ola
Skott.  Vi  stod i  timslånga köer för  att  handla  choklad,  margarin och
mjöl.

Funäsdalen  har  alltså  sedan  1930  genomgått  stora  förändringar  och
lever i dag till stor del på turismen, mest på gott, hoppas och tror jag.
Men jag undrar slutligen hur många av dagens Karropiltar som skulle
klara av att göra 1930 års strapatsfulla resa?

Fotnot:

Webbadressen  till  Härjedalens  fornminnesförening,  Gårds-  och
säterarkivet (GOSA) är:
http://www.gosa.info/html/gard_och_saterarkivet.html

Webbadressen till släktföreningen Huss är:
https://vihussar.se/ ●
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Erland Bohlin 1937-2020

Erland  Bohlin  finns  inte  längre  bland  oss.  Han  lämnar  ett
oöverblickbart tomrum efter sig. Han var en oumbärlig resursperson i
många  föreningar.  När  jag  träffade  Erland  första  gången  var  han
anställd  på  Länsskolnämnden  och  var  kursledare  på
rektorsutbildningen.  Jag  minns  honom  som  en  varm,  lyssnande
människa  med  goda  kunskaper  och  en  stor  portion  humor.
Dessförinnan hade han varit lektor på Alléskolan i Hallsberg. 

Erland kom till Karro 1987, som lektor i svenska. På Karro mötte jag
honom  1995,  då  jag  fick  anställning  som  NV-rektor.  Vi  hade  få
beröringspunkter till en början. Erlands anknytning till Karro bestod i
att hans morfar, Enar Sahlin, hade varit lektor på Karro. Detta bidrog
till hans stora intresse för skolans historia. 

Erland  var  en  uppskattad  huvudlärare  i  svenska,  vittnar  många  av
”hans” lärare om. Han hade god förmåga att samla lärarna runt olika
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projekt,  som han  styrde  med varsam hand.  Hans  kunskapsbank  var
omfattande och uppskattad.

Erland  var  ordförande  i  skolans  personalförening  Kasper  och  sedan
sammankallande för skolans pensionärsklubb.

2003 blev Erland invald i styrelsen för Sällskapet Karolinare i Örebro,
och så småningom en uppskattad ordförande. 2010 arrangerade Erland
och jag en lyckad återvändarträff  för 250 före detta piltar.  En bättre
samarbetsperson har jag aldrig mött. I Sällskapet Karolinare var Erland
bland  annat  engagerad  i  produktionen  av  årsskriften  Örebro-
Karolinaren och en eldsjäl  för  att  rädda skolans biologiska museum.
Utan  Erland  hade  djuren  funnits  i  Uppsala  och  lokalen  varit
elevuppehållsrum. Nu är det unika skolmuseet sedan 1860-talet intakt,
tack vare honom. I detta sammanhang kallade han sig själv ”aktivist”.

För Karolinska Gymnasiet  har Erland efter  sin pensionering varit  en
informell arkivarie, som haft total kontroll på alla gamla dokument och
samlingar, som finns på skolan eller som hamnat på Stadsarkivet eller
på Universitetet. Han omvandlade samlingarna i Sibiriens källare från
ett kaos till det perfekta arkivet genom idogt arbete. Han uttryckte det
sålunda: ”Jag gick där nere i källaren”.

Erland var också en uppskattad guide för jubilerande klasser.

Sista gången jag mötte Erland var i Karros aula tillsammans med en
grupp elever och deras föräldrar i  december 2019. Erland hade varit
handledare vid ett  projekt som handlade om Karros historia ur olika
aspekter, och nu var det dags för gruppernas redovisningar. När allt var
klart kallades Erland upp på scen. Eleverna hyllade honom med en sång
med text de skrivit. Sedan gav de honom var sin kram. Då var tårarna
inte långt borta.

Erlands  sista  Karroprojekt  blev  en dokumentation  av  all  konst,  som
finns på skolan. En bok med allt  detta är i  görande och kommer att
fullföljas utan Erland, men med honom i minnet. Vad händer nu med
allt som Erland fortfarande ansåg vara ogjort, och vem vänder man sig
till med alla frågor om Karro förr? 

Erland finns inte längre. Det känns otroligt tomt.

Erland, tack för allt!

För Sällskapet Karolinare 

Lasse Hallmén
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Jacob Bωse Rudbeckius
byggde Örebro skola

Av Pehr Thermaenius

I  december 2019 bad jag Erland Bohlin skriva upp
vilka  tio  personer  i  Karros  historia  som han helst
skulle  vilja  sitta  ned  och  prata  med.  Här  är  hans
lista:

1. Johannes från Kil (skolans förste kände rektor).
2. Olaus Petri.
3. Jacobus Bωse Rudbeckius (en av de starkaste 
rektorerna. Han skrev sitt namn med ett grekiskt ω, 
omega).
4. Lars Wivallius (poet, tecknare och bedragare, en 
av Rudbeckius elever).

5. The Svedberg (gick en tid på Karro, Nobelpristagare i kemi).
6. Hjalmar Bergman (gick på Karro, författare).
7. Erik Hjalmar Linder (Karrostudent, tidningsskribent, 
litteraturprofessor).
8. Enar Sahlin (Erlands morfar, lektor på Karro).
9. Carl Olof Bergström (lärare och rektor på Karro).
10. Pereric Boström (lärare och rektor på Karro).

Avsikten med listan var att Erland skulle skriva (eller bli intervjuad) om
sina Karrofavoriter. Men så blev det inte. Erland avled i mars, så nu får
vi skriva artiklarna själva.

Jag inleder med Jacobus Bωse Rudbeckius (det vanligaste tycks vara att
kalla honom Jacob).

❃ ❃ ❃ 

Det  är  inte  förvånande  att  Erland ville  sitta  ned  och  diskutera  med
Jacob Bωse Rudbeckius. Båda var hängivna lärare som ville  utveckla
pedagogiken.  De  vårdade  sin  skolas  historia  och  de  hade  skolan  i
tankarna, livet ut. Erland skrev ibland ”Allt för Karro!” under sina mejl.
Det kunde Jacob också ha gjort.

Jacob  föddes  1583  i  Ormesta.  Hans  far  Johan  var  stadsskrivare  i
Örebro,  en  av  stadens  högst  uppsatta  tjänstemän.  Han  kom  från
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Holstein  och tog  familjens  namn,  Rudbeck,  från  hembygden.  Jacobs
mor  hette  Kristina  Bose  och kom från Almby.  ”På  hennes anmodan
begagnar  jag  mig  av  detta  hennes  släktnamn Bωse”,  skrev  Jacob  på
gamla  dar.  Han  skrev  med  ω,  inte  för  att  snobba  med  att  han
behärskade grekiska utan för att markera att vokalen ska vara ett långt
å-ljud.

Kristina och Petrus hade fyra söner och flera döttrar. Jacobs äldste bror
var  Petrus,  som  blev  präst  och  professor  i  Uppsala.  Därnäst  kom
Johannes.  Han  blev  också  präst  och  professor  i  Uppsala  och  sedan
biskop i Västerås. Dessa båda fick tidigt börja i Örebro skola. 

Jacob var sex år när han också fick börja i Örebro skola. Efter skolan
kom  han  till  universitetet  i  Uppsala.  Han  reste  med  Johannes  till
universitetet i Wittenberg i Tyskland. När de kom hem blev han lärare i
Johannes privatskola  i  Uppsala.  Sedan blev  han rektor  i  Örebro och
därefter i Strängnäs och Stockholm. Där avled han 1640, 57 år gammal.

Jacobs  bröder  Petrus  och  Johannes,  liksom  många  av  hans
skolkamrater i Örebro skola, blev präster men Jacob ägnade hela sitt liv
åt  skolor  –  som  lärare,  skolledare,  skolbyggare  (ja,  till  och  med
skolhusbyggare)  och  pedagogisk  pådrivare.  När  han  kom till  Örebro
blev det ordning och reda i skolan. När han flyttade till nästa tjänst blev
det  åter  oreda  och  förfall.  Karrolektorn  Karl  Fredrik  Karlsson,  som
samlade  skolans  historia  på  1800-talet,  skrev  att  Jacob  var  skolans
fader.

Jacob och de andra pojkarna hade ett hårt liv i Örebro skola. Skoldagen
började klockan 5 på morgonen i ljuset av facklor och talgljus och pågick
till  klockan  5  på  eftermiddagen.  Med  avbrott  för  raster  blev  det
lektioner i åtta timmar. Därtill hade eleverna läxor och arbetsuppgifter
under loven. Sexåringarna fick sätta i gång direkt med latin. Men Jacob
var  nog  inte  nybörjare.  Han  hade  säkert  fått  undervisning  av  sina
bröder.

Undervisningen var hårt inriktad på latin med långa utantilläxor och
där  ingick  undervisning i  kristendom och  förstås  grammatik.  Ämnet
svenska fick inte så mycket tid. Men sång var ett viktigt skolämne med
en  fast  lektionstimme  varje  dag.  Den  timmen  var  nog  också  en
avkoppling från latinplugget.

”År 1599 medföljde jag min fader till mina äldre bröder i Uppsala, som
då studerade där.”
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Så skrev Jacob Bωse Rudbeckius då han sammanfattade sitt liv på några
pergamentsblad, varav det första finns kvar i stiftsbiblioteket i Västerås.
Första året i Uppsala tillbringade han i Katedralskolan, därefter fick han
börja på universitet sedan han blivit ”deponerad” i en ceremoni, som
motsvarade nollning nu för tiden.

År 1603 var det pest i Örebro och den slog hårt mot familjen Rudbeck.
Fadern, döttrarna och en av sönerna dog. Sönerna Johannes och Petrus
befann sig i  Tyskland.  Jacob måste lämna Uppsala  när han inte fick
understöd hemifrån. Men när bröderna kom hem året därpå hjälpte de
Jacob att fortsätta studera.

Johannes gjorde en andra resa till Tyskland och då följde Jacob med. På
pergamentet skrev han:

”År  1607  reste  jag  genom  Danmark  och  Holstein,  medföljande  min
broder  Johannes,  till  Tyskland  för  att  där  besöka  släktingar  på  min
faders sida.” 

De  studerade  i  Wittenberg  till  1609.  Jacobs  ämnen  var  teologi,
språkvetenskap och filosofi och kanske ytterligare några.

När de kom tillbaka till Uppsala öppnade Johannes en privat skola och
Jacob  blev  lärare  i  latin,  grekiska,  hebreiska,  teologi,  filosofi  och
matematik.  Han  föreläste  i  talekonst.  Skolan  var  framgångsrik  och
eleverna  skrev  tacksamma  verser  till  Johannes.  Men  snart  blev  han
invecklad i en lärostrid som kulminerade med att han blev utmanad på
duell. Eftersom han var präst kunde han inte acceptera och då tog Jacob
hans plats och ”kallade efter sin värja”, enligt en som bevittnade grälet.
Det  skrev  läraren  och  biskopen  Dan  Herweghr  på  1700-talet.  Det
framgår inte om duellen blev av. Till slut löste kungen konflikten genom
att flytta de stridande från Uppsala. Johannes blev hovpredikant 1613.

Ett par år därefter blev Jacob Bωse Rudbeckius kallad till tjänsten som
rektor vid Örebro skola. Där arbetade han under åren 1615–1626 och
det var en blomstringstid för skolan, enligt skolans historieskrivare Karl
Fredrik Karlsson. En annan historieskrivare påpekar försiktigt att Jacob
möjligen överdrev när han beskrev hur dålig och rent förfallen skolan
var när han kom. Men det är ingen tvekan om att det hände mycket när
Jacob kom tillbaka hem till Örebro.

Det mest påtagliga var att  han fick i gång arbetet med att  bygga om
(eller snarare bygga upp) det gamla skolhuset vid Nikolaikyrkan. Han
jagade framgångsrikt sponsorer i Örebro och runt om i Närke. Både han
själv  och  hans  bror  Johannes  lämnade  bidrag  och  bådas  bidrag  var
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större  än  bidragen  från  alla  präster  i  Närke  tillsammans.  Jacob
redovisade  allt,  med  detaljer  om  bjälkar,  kalk  och  tegel,  i  sina  nya
skolböcker.  Från tiden före  Jacob finns inga  handlingar  från Örebro
skola bevarade, men från Jacobs tid finns flera böcker i stadsarkivet i
Örebro. Det är listor med lärarnas och elevernas namn, räkenskaper och
anteckningar om viktiga händelser i skolan. Jacob såg också till så att
skolan fick en egen kassa och slapp be staden om pengar till böcker och
för minsta  reparation.  Han bidrog själv  genom att  till  exempel  avstå
från en del av det som rektorn brukade få då eleverna sjöng i kyrkan.
Kassan växte så att skolan kunde tjäna pengar som pantbank.

En av de händelser som Jacob antecknade i skolböckerna var den stora
teaterfesten på våren 1616. Jacob passade på att använda virke ur det
hopsamlade  materialet  till  skolbygget  för  att  sätta  upp  en  scen  på
skolans baksida.  När åskådarna hade tagit  plats på slänten upp mot
kyrkan  kom  skådespelarna  –  eleverna  –  i  procession  från  rektors-
bostaden tvärs över gatan. På två dagar uppförde de komedin Rebecca,
som Jacob hade översatt,  och ett  stycke på latin. Efter andra dagens
föreställning blev det fest i skolhuset för ett 100-tal förnäma gäster från
Örebro och Närke.  Eleverna passade upp.  Maten kom från borgare i
Örebro,  liksom  drickat,  14  tunnor  öl.  Det  var  ett  väl  arrangerat
sponsorsevent för att säkra finansieringen av skolhusbygget.

Eleverna fick dela  på den mat  som blev över,  inklusive öl.  Även vid
andra tillfällen bjöd rektorn sina djäknar på öl,  men han bestraffade
”omåttlighet”, skriver Karl Fredrik Karlsson. Ändå gick ett av rektorns
ölgillen över styr och djäknarna drog ut på stan och kastade sten på
borgarnas  portar.  De  blev  förstås  straffade,  men  Jacob  ändrade
brottsrubriceringen för att undvika dåligt rykte för skolan.

Förutom  med  ölgillen  såg  Jacob  Rudbeckius  till  att  göra  avbrott  i
skolarbetet  med  festligheter  och  schemalagda  lektimmar.  Men
disciplinen var hård. Det var straff för att slarva, för att klä sig alltför
flott  och för att  tala  svenska i  stället  för  latin,  både inom och utom
skolan. Ett av de hårda straffen var att mista en socken, det vill säga att
inte få gå runt i en välmående socken och be om mat, ljus och annat
nyttigt utan i stället bli hänvisad till en sämre socken. 

Med  denna  balans  mellan  piska  och  morot  och  med  hög  kvalité  i
undervisningen  kunde  Jacob  under  sina  år  i  Örebro  ge  skolan  gott
anseende.  Det  kom  elever  ända  från  Värmland.  Skolans  lärjungar
ansågs vara ”de skickligaste af dem som från den tidens cathedralskolor
kommo till Uppsala.” Så skrev en av skolans lärare 1777.
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Jacob  Bωse  Rudbeckius  goda  rykte  nådde  upp  till  högsta  ort,  till
rikskanslern  Axel  Oxenstierna.  När  denne  tillsammans  med  kung
Gustav Adolf kom till Örebro på genomresa 1624 bjöd han Jacob till en
måltid, sannolikt på slottet. Kanslern uppmanade Jacob att acceptera
en  ny  professur  i  svenska  och  särskilt  fornsvenska  vid  Uppsala
universitet. Detta var något som både kanslern och kungen hade stort
intresse  i.  Jacob  kände  sig  ”skäligen  tafatt”,  skrev  han  till  sin  bror
Johannes och kunde inte svara. Han ville vara kvar i Örebro, men var
det klokt att säga nej till Oxenstierna? Det är inte känt vad han svarade,
men  han  blev  kvar  i  Örebro.  När  Uppsala  fick  nya  professorer  var
professuren i svenska inte med. Kanske slapp han svara.

Men två år senare, 1626, lämnade han i alla fall Örebro. Då hade kungen
kallat  honom till  det  nya gymnasiet  i  Strängnäs.  ”Lycka och trevnad
viker nu för lång tid bort” från skolan, suckar Karl Fredrik Karlsson.

I  Strängnäs  blev  Jacob  Bωse  Rudbeckius  lektor  i  matematik.  Vilken
bredd! Med dagens vokabulär kan man säga att han hade undervisat i
kärnämnena på det humanistiska gymnasieprogrammet. Nyligen hade
han  blivit  handplockad  till  professor  i  fornsvenska.  Nu  skulle  han
föreläsa om Euklides geometri.

I  Strängnäs fick han snart  också ta tjänsten som rektor och började
arbeta som i Örebro med att bringa ordning och föra bok. Men Jacob
flyttade  redan efter  två  år.  1628 blev  han lärare  vid den nya skolan
Collegium  Illustre  i  Riddarhuset  i  Stockholm.  Det  var  en  skola  för
Sveriges  framtida  makthavare.  Dock  blev  inte  heller  detta  arbete
långvarigt.  Adeln flyttade från Stockholm för att  undvika pesten och
eleverna försvann. År 1630 bytte Jacob skola och fick sin sista tjänst,
som rektor för Stockholms storskola. Och vad gjorde han där? Samma
som i Örebro och i Strängnäs. Han förde bok, bringade ordning och såg
till  att det fanns pengar i kassan. Bland det första han gjorde var att
inflationssäkra skolans ersättning när eleverna sjöng vid begravningar.
Ersättningen höjdes då från 4 daler kopparmynt till värdet av en tunna
öl, som var 10 daler.

I  Stockholm  fortsatte  Jacob  att  arrangera  teater  med  eleverna  som
skådespelare. Han var själv med på scenen i komedin Adelphi av den
romerske  författaren  Terentius.  Jacobs  rollfigur  var  Demea,  som  i
pjäsen diskuterar olika uppfostringsmetoder – på latin, förstås.  Även
teatern bidrog till att dra in pengar till skolan. Skolan spelade komedin
Rebecca,  samma föreställning som i  Örebro,  på kungliga slottet.  Det
inbringade 30 daler men änkedrottningen Maria Eleonora (kung Gustav
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Adolfs  änka)  gav  ingenting.  I  skolans  årsberättelse  kommenterade
Jacob med ett citat från en annan romersk författare, Catullus:

”Omnia sunt ingrata, nihil fecisse benigne est” (Otack är världens lön,
att ha handlat i välmening räknas för intet).

Det var nu mer än tio år sedan Jacob Bωse Rudbeckius hade lämnat
Örebro,  men  han  hade  hela  tiden  sin  gamla  skola  i  tankarna.  Han
oroade sig. Han visste att skolan hade gått ned sig. Under flera år fanns
det ingen rektor. I början av 1639 skrev Jacob till sin bror Johannes att
han ville komma tillbaka och bli  rektor igen. Han testamenterade en
gård i Örebro till  skolan. Där skulle skolans rektor kunna bo eller så
skulle han kunna hyra ut och lägga hyran till sin lön.

Men Jacob hann inte tillbaka till Örebro. På våren 1640 blev han sjuk
och avled  tre  dagar  senare,  ”smittad  tror  jag  av  pesten”,  skrev  hans
efterträdare Samuel Benedicti Hamarinus i skolans årsberättelse. 

Han  skrev  att  Jacob  var  ”ett  verkligt  snille,  givet  av  naturen,  stärkt
genom flitiga studier, till freds med att leva enkelt, att ej fika efter stora
rikedomar eller utmärkelser, att försmå lyx och överdåd.”

Och till  sist  skrev  han,  från  en  lärare  till  en  annan,  att  Jacob  hade
”stadigt i  hela 25 år framhärdat  i  skolans hårda och svåra tjänst,  till
vilken han kallats, i det han olikt många i detta land förmått uthärda
ringaktning och fattigdom och till slut lyckligen förbytt sina utståndna
mödor mot oändlig glädje.”

❃ ❃ ❃ 

Bröderna Jacob och Johannes Rudbeckius stod varandra nära och de
samarbetade.  Jacob var lärare i  Johannes skola  i  Uppsala.  Johannes
bidrog generöst när Jacob byggde upp skolhuset i Örebro. När Johannes
fick uppdraget att göra en ny bibelöversättning anlitade han Jacob för
att översätta från grekiska och Jacob arbetade med skolordningen för
Sveriges  första  gymnasium,  som Johannes  satte  upp i  Västerås.  När
Johannes gav ut en skolbok med latinska brev dedicerade han boken till
Jacob.  Det  var  Johannes  som  såg  till  att  Jacob  fick  tjänsten  i
Riddarhusskolan. När Johannes var på riksdag i Stockholm bodde han
ibland  hos  Jacob.  Och  till  slut  utsåg  Jacob  Johannes  till
testamentsexekutor.

Både Johannes och Jacob arbetade med undervisning. Johannes först
som professor och sedan var utbildning ett av hans viktigaste arbeten
under tiden som biskop. Jacob var inget annat än lärare.
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Latin var Jacobs viktigaste ämne. Han var en sträng latinlärare och han
började hemma genom att hålla sina barn undan från andra barn så att
de skulle lära sig latin innan de lärde sig svenska. Han drev på med egna
idéer och med idéer från utlandet. Några av Jacobs initiativ måste ha
varit kontroversiella redan under hans egen tid och framstår i dag som
rent bisarra, som regler för en latinkult. Han ville bygga en avskärmad
internatskola – eller en hel stad – där man endast talade latin. Ingen
skulle få komma in i latinskolan, inte ens föräldrarna till en elev som
avlidit. I stället skulle eleven då begravas i skolan.

Andra  initiativ  framstår  som  kloka  och  framåtblickande.  Jacob  ville
göra slut med den gängse latinundervisningen som var koncentrerad på
grammatik och på att rabbla lösryckta exempelmeningar. I stället ville
han låta  eleverna läsa  och lära  sig  sammanhängande berättelser  och
dikter som fångade deras  intresse.  Han visste av egen erfarenhet  att
eleverna blev säkrare i språket när de fick repetera in skådespel på latin.

Ett  annat  av  hans  initiativ  var  att  göra  undervisningen  åskådlig.
Eleverna skulle lära sig latin med sina ögon och sina öron. När läraren
skulle lära ut det latinska ordet för spade skulle han alltså visa en spade
och säga ligo, låta eleverna säga och skriva ligo och samtidigt helst låta
eleverna gräva med spaden.

Vad säger de på lärarhögskolorna i dag om Jacobs nya språkmetod?

❃ ❃ ❃ 

Där slutar min artikel  om Jacob Bωse Rudbeckius.  Nu finns det  nio
namn kvar på Erlands lista. Vem vill skriva om en av dessa intressanta
Karropersoner i Örebro-Karolinaren 2021? Själv skulle jag vilja läsa om
rektorerna Bergström och Boström. De var på Karro under min tid och
jag hade peb i svenska, men jag vet inte mycket om dem.

● 1600-talets skolvärld var ny för mig när jag började läsa på för att
skriva. Utan hjälp hade det inte blivit  någon artikel.  Särskilt  tack till
John Rothlind, Mikael Mogren och Pia Letalick i Västerås, översättaren
Dagmar  Lagerberg,  medeltidshistorikern  Anne-Marie  Lenander
Fällström,  Ingmarie  Wiggh på  stadsarkivet  i  Örebro,  Lennart  Bäck  i
Almby Norrbyås hembygdsförening och Siri Axensten vid Stockholms
stadsmuseum. ●
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Årskrönika
Av Åke Johansson

Läsåret  2019-2020  skulle  inte  bli  ett  år  som  var  något  annat  likt  i
skolans 673-åriga historia. Det började som ett helt vanligt läsår, men
slutade  på  det  mest  märkliga  och  ovanliga  sätt  med  tolv  olika
studenthögtider.  En  studenthögtid  per  avgångsklass  under  tre
bubblande, varma och härliga försommardagar i början av juni. 

Året  skulle  också  bli  det  sista  som  elever  på  språkintroduktions-
utbildningen  var  lokaliserade  på  skolan.  Efter  beslut  från  skol-
huvudmannen  kom  utbildningens  två  delar  att  föras  samman  till
Virginska gymnasiet från läsåret 20-21. Det här innebar att ett dussin av
dem  som  har  arbetat  hos  oss  fick  byta  arbetsplats  från  Karolinska
gymnasiet till Virginska gymnasiet. Ytterligare ett antal fick gå vidare till
andra pedagogiska arbetsuppgifter i Örebro kommun. Flytten hade sin
orsak i att antalet elever i utbildningen minskade, men också i att de
ansvariga såg samordningsvinster med att placera hela utbildningen på
en skola.

Rektorn för språkintroduktion på Karolinska gymnasiet, Åsa Lindquist,
tog tillfället i akt att gå i pension då kollegan på Virginska tog över hela
ansvaret för utbildningen. Även rektorn för samhällsprogrammet, Jonas
Bergman Wallin slutade under året.  Han arbetar nu som biträdande
förvaltningschef  i  Hallsbergs  kommun.  Hans  efterträdare  började  i
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januari 2020 och heter Anna Karin Anfeldt. Hon kommer närmast från
Virginska gymnasiet där hon under flera år arbetat som rektor.

Innan Jonas slutade på Karolinska gymnasiet hann han med att delta i
en  studieresa  till  Japan  med  personal  från  naturprogrammet  och
samhällsprogrammet. Ett utbyte planerat sedan länge där vi på hösten
2018 hade besök på skolan från lärarutbildningen i Hiroshima. Lärarna
Per Sartz, Maja Edberg, Marie Gilbertsson och Jenny Johansen gjorde
Jonas sällskap. De föreläste på lärarhögskolan i den världskända staden
och  deltog  i  ett  socialt  program.  Föreläsningarna  behandlade  den
svenska lärarutbildningen, det svenska skolsystemet samt handlade om
Karolinska  gymnasiet  och  de  program som finns  hos  oss  på  skolan.
Japan som land påverkade också gruppen då kultur,  förhållningssätt
och levnadsvillkor skiljer sig väsentligt och gav inspiration och tankar
för framtiden både privat och i yrket.

Samhällsprogrammet  uppmärksammade  även  detta  år  förintelsens
minnesdag med en utställning i skolbiblioteket och ett fördrag i aulan.
Programmet  tog  också  initiativ  till  insamlingen  för  Världens  barn  i
september där samtliga klasser på skolan engagerade sig på olika sätt
för  att  samla  in  pengar  och  bidra  till  förståelsen  för  barns  och
ungdomars livsvillkor i andra länder. Programmet genomförde även ett
FN-rollspel  under  andra  hälften  av  januari  där  eleverna  från
programmet fick öva sig i storpolitik. Grupper av elever representerar
olika länder och fick läsa in sig på respektive lands åsikt i en aktuell och
brännande  fråga  för  att  sedan  representera  den  hållningen  i  en
generalförsamling som genomfördes i skolans aula. 

Nytt  för  detta  år  var  också  att  en  av  klasserna  i  den  så  kallade
spetsutbildningen  arrangerade  FN-rollspel  på  halvdussinet
grundskolor.  Ett  lyckat  arrangemang  på  många  olika  sätt  både  som
övning för eleverna inom ramen för kurserna i  samhällskunskap och
som marknadsföring av skolan och programmet.

Örebro-Karolinare  hjälpte  för  tredje  året  i  rad  skolan  med
”Karrodagen”. En form av inspark för elever i årskurs 1 där de fick ta del
av före detta elevers minnen och erfarenheter från sina år på läroverket.
Primus  motor  i  arrangemanget  är  skolans  egen  planerare  Andreas
Gustafsson  tillsammans  med  före  detta  läraren  Ralph  Granberg.  De
båda planerar och kontaktar alumner som gärna delar med sig av sin tid
som elever på Karolinska gymnasiet. En kunskap som nya elever får om
gamla  tider  på  skolan  och  karolinarna  blir  därmed  historiska
brobyggare för våra nya elever.
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Estetiska programmet anordnar årligen på FN-dagen den 24 oktober,
en konsert för skolans elever. Konserten är ett samarrangemang mellan
samhällsprogrammet  och  estetiska  programmet  och  för  att  kunna
bereda alla elever möjlighet att ta del av konserten ges den fyra gånger
så att skolan följer de brandskyddskrav som gäller i skolans aula. Det är
ett uppskattat inslag med en allvarlig underton som sätter normen för
Karroandan och det arbete som skolan genomför vad gäller trivselregler
och respekt mellan vuxna och växande på skolan.

På estetiska programmet genomfördes under hösten också den årliga
konserten SKRIKA i samarbete med Svenska kammarorkestern. Årets
konsert hade namnet ”Breathe” och blandade musikaliskt flera genrer,
dans och läsning av kortare texter och dikter som elever på estetiska
programmet  skrivit.  Det  gavs  flera  konserter  till  publikens
ovationsartade  jubel.  Det  gavs  också  konserter  för  allmänheten  och
andra  skolor  hade  möjlighet  att  boka  biljetter.  Ett  uppskattat
arrangemang av elever på andra skolor och betalande publik.

I  och  med  coronavirusets  inträde  i  Sverige  under  mars  månad  fick
samtliga elever börja läsa på distans, det vill säga eleverna satt hemma
och följde lärarnas undervisning via dator. Detta pågick under resten av
läsåret och samtliga av de utställningar, konserter och framträdanden
som det  estetiska programmet  planerat  för  avgångseleverna  gick  om
intet. En årskull avgångselever som precis som alla andra före dem sett
fram  emot  att  få  visa  upp  vad  de  gjort  och  tränat  på  under  tre
gymnasieår. Till slut kunde estetiska programmet genomföra en bantad
version som kan  ses  på det  digitala  nätet.  En teaterföreställning,  en
konstutställning och en musik- och dansshow kunde ändå genomföras
på ett coronasäkert sätt, i digital form. 

Våra naturvetare fortsätter med sin populära medicinkurs i samarbetet
med  Universitetssjukhuset.  Även  om  naturvetenskapsprogrammets
utbyte med Sydafrika måste avbrytas på grund av coronapandemin så
kommer projektet  att  få sin fortsättning i  en satsning på miljöarbete
under läsåret 20-21 för i första hand personalen på skolan.

Trots distansstudier har skolans elever under året mycket tack vare stöd
och  coaching  från  våra  lärare  gjort  fina  resultat  vilket  ger  goda
förutsättningar för att ta nästa steg i livet. 

Ett märkligt år där allt och inget hänt. Ett år som elever och lärare sent
kommer  att  glömma  med  snabba  omkastningar  och  långsiktiga
planeringar som helt  kullkastats på grund av en världsomspännande
pandemi som ingen riktigt ser slutet på månader efter läsårets slut. ●
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Joel Glamsjö, stipendiat
Av Pehr Thermaenius

Vid avslutningen  i  våras  fick  Joel  Glamsjö  stipendium ur  Signe  och
Fredric Ericssons fond för att han med gott resultat läst tyska. 

”Det är belönande att läsa tyska”, säger han. ”Man får väldigt mycket
tillbaka för väldigt lite.”

Många som har gått på Karro blir nog förvånade. Tyska har sannerligen
inte  rykte  om  sig  att  vara  belönande,  snarare  fruktat.  Den  tyska
grammatiken präglas av disciplin, med skarpa gränser mellan rätt och
fel. Joel känner igen att de flesta är rädda för tyska, men själv har han
varit vän med tyskan ända sedan högstadiet.

När han kom till Karro fortsatte han att läsa tyska, men när han ville
läsa steg nummer 5, den högsta kursen som erbjuds nu på Karro, tog
det stopp. Ingen annan ville läsa tyska 5, så det skulle inte bli någon
kurs.
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”Då fick jag göra en överenskommelse”, berättar han. Den gick ut på att
han ensam skulle få läsa kursen med Violeta Mesic som lärare. Hon
berättar att hon tog Joel ”extra”, utanför schemat.

Joels sista uppgift i kursen var att guida sin lärare (som spelade turist)
på tyska i Örebro slott. Sedan fick Joel sommarjobb som tysk guide på
slottet. Kursen med Violeta Mesic gick så bra att han fick stipendium på
avslutningen.

”Jag är  jätteglad”,  säger Joel och pratar länge om hur han har blivit
belönad av det tyska språket. Det handlar om litteratur, medier – och
musik.

Litteraturen först. Alltför många sammanknippar tyska med mestadels
gamla och tunga poeter och filosofer,  anser Joel.  Själv  har Joel  med
tyskan hittat fram till moderna goda berättare. 

”I tyska 5-kursen fick jag läsa Der Vorleser av Bernhard Schlink, från
1995. Den ger en inblick i hur Tyskland gjorde (och än i dag gör) upp
med krigsåren.  Författaren ger en mycket  att  tänka på.  Personerna i
berättelsen möter dilemman som går att se lite överallt. Det är lätt för
läsarna att hitta liknande situationer i sitt eget liv.”

”Kafka räknas väl kanske inte riktigt som modern, men honom har jag
läst väldigt mycket också.”

Tyska i  medierna är  också  viktigt.  Joel  läser  Frankfurter  Allgemeine
Zeitung,  som  har  en  öppen  webbplats  utan  betalvägg.  Det  hjälper
honom att se något annat än bara länder där tidningarna är på engelska.

”Om  man  inte  kan  ett  tredje  språk,  förutom  svenska  och  engelska,
missar man resten av världen. Rapporteringen i Sverige handlar mycket
om Storbritannien och USA men det är sparsamt med Frankrike och
Tyskland.  Men  tysk  politik  har  större  påverkan  än  engelsk  politik  i
Sverige.”

Och så musiken. Joel spelar cello, men också orgel och piano och han
sjunger i kören i Olaus Petri-kyrkan. Under ett par år har han spelat på
orgeln i Karros aula under avslutningarna. Orgeln är inte alls i form.
Joel  säger  att  den  var  välbyggd  från  början,  men  nu  brister  det  i
mekaniken.

”Det går att spela på den, men det låter inte starkt och inte bra.”

Tyska är ett viktigt språk i den klassiska musiken.
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”Nästan  alla  klassiska  kompositörer  kommer  från  den  tyskspråkiga
världen.  När  vi  sjunger  på  tyska  förstår  jag  vad  vi  sjunger,  det  är
givande.”

Musiken är det första Joel nämner när han ska svara på den vanliga
frågan: Hur ska du använda ditt stipendium? Han ska använda en del
av pengarna (5 000 kronor) till att köpa cellonoter.

Joel är säker på att få nytta av sin tyska, men han vet inte riktigt hur,
förutom att det var tack vare tyskan som han fick sitt sommarjobb på
slottet.

I höst har han börjat läsa tekniskt basår på universitetet i Örebro. Han
har gått  på samhällsvetenskapsprogrammet på Karro,  men vill  prova
om han skulle trivas som ingenjör. En ingenjör som kan tyska lär inte ha
svårt att få ett bra jobb.

Eller  så  vill  han  låta  sitt  intresse  för  språk  leda  honom  vidare  till
språkvetarprogrammet på universitetet. 

”Då blir det mindre självklart vilket jobb det kan bli. Kanske tolk eller
översättare. Det finns många saker att göra.”

Kanske något med latin. Det språket är sedan förra våren utrotat på
Karro, men Joel har läst hemma och höll skolans latin vid liv. Han skrev
–  ”lite  upproriskt”  –  sammanfattningen  av  sitt  gymnasiearbete  (om
svenskarnas inställning till EU) på latin i stället för på engelska.

Violeta  Mesic  är  även  latinlärare  och  sörjer  att  latinet  och  det
humanistiska programmet  inte  finns  kvar  på  Karro.  Hon läste  Joels
latinska sammanfattning och såg att den var bra. Det är ett exempel,
säger hon, på att den som kan flera språk har lättare än andra att lära
sig nya språk.

”Man förstår hur allt hänger ihop.”

Det är därför som det är olyckligt, anser hon, att de moderna språken är
de  enda  ämnena  som  eleverna  på  högstadiet  får  välja  bort.  När  de
kommer till gymnasiet kan det vara svårt att börja med ett nytt språk.
Det hindrar många från att läsa till exempel tyska, som är det största
språket i Kontinentaleuropa.

Själv stretar hon på för att uppmuntra Karros elever att läsa språk. Med
hjälp av sitt kontaktnät i Europa, framför allt i Tyskland, hjälper hon
eleverna att hitta praktikplatser och tipsar om stipendier. Joel Glamsjö
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var hjälplärare i en tysk grundskola och praktiserade på resebyrån TUI i
Hannover.

Och hon har inte givit upp hoppet om det humanistiska programmet
och att åter få undervisa i latin på Karro.

”Ja, det hoppas jag verkligen.”

● Fredric Ericsson gick inte på Karro, men han och hans hustru Signe
skänkte  en  stipendiefond  till  Örebro-Karolinarna  1989.  Detta
stipendium brukar gå till  en språkelev.  Fredric Ericsson drev Örebro
Automobilaffär. Han och hans hustru gav pengar också till  annat, till
exempel premier till sjuksköterskors vidareutbildning och forskning om
hörselsjukdomar.  Fredric  Ericsson var  aktiv  i  Örebros  skytteförening
och i Skid- och friluftsfrämjandet, vars guldmedalj han fick.●

Sällskapens stipendiater 2020
Gellerstedtska  fonden:  Alicia  Elvbring,  ESB17;  Hedvig  Hamrén-
Håkansson,  SAA17;  Paulina  Lidholm,  SAIR17;  Mohammed  Hassan,
NAA17; Johan Bülow, NAB17; Nour Alsham Bakran, NAC17.

Widlundska  fonden:  William  Karlsson,  ESB17;  Hanna  Thelander,
ESA17; Tea Brikell Ekblad, ESD17; Ebba Almberg, ESC17.

Ursings fond: Erika Alkman, SAC17; Samsam Mohamed Nuuh, SAA17.

Ericssons fond: Joel Glamsjö, SAIR17.

Nyllets  kamratstipendium:  Rebecca  Rosenqvist,  SAC17;  Albin  Stage-
klint, ESB17; Towe Wittgren, NAA17; Alma Kransholm, NAA17. ●
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Alexander Ekelöf
vann Karropennan

Av Pehr Thermaenius

När Alexander Ekelöf gick första året
på Karro skrev han sin bästa novell
som  bidrag  till  Karropennan,  men
blev ändå inte belönad. Sedan skrev
han  en  novell  som  var  nästan  lika
bra och i våras vann han stipendiet.

Karropennan är en skrivartävling för
Karros  elever.  Det  var
svenskaläraren  Eva-Lott  Gärskog
som tog initiativet med början 2015.
Hon ville ge eleverna chans att skriva
skönlitteratur  nu  när  alla
skrivuppgifter  i  undervisningen  är
referat,  rapporter,  PM  –  bara
faktatexter.

Elevernas  bidrag  blir  tryckta  i
årsboken  Karropennan.  Det  brukar
komma in omkring 40 bidrag,  men
läsåret 2019-2020 kom 49. Varje år
har ett tema och temat för förra läsåret var ”innanför”.

En författare medverkar i juryn. Denna gång var det Markus Lutteman.
Han skrev motiveringen för juryns beslut och gav Alexander beröm för
”rapp dialog, överraskande vändningar och en fin balans mellan allvar
och humor”.

Alexander Ekelöf skriver skönlitteratur endast för Karropennan. 

”Jag tycker om att skriva i skolan, svenska och engelska är extra kul”,
säger han, men det är inlämningsuppgifter och faktatexter. När han fick
uppgiften att skriva för Karropennan tog han chansen att skriva fritt.

I båda de bidrag som Alexander har lämnat till Karropennan har han
skrivit om livet och döden, eller snarare om döden och livet, det vill säga
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hur livet ter sig för en som är död. Novellerna handlar om personer som
är på gränsen mellan de båda eller redan har passerat gränsen.

”Huvudpersonen är du”, förklarar Alexander, det vill säga läsaren.

I sin första  novell  åskådliggjorde Alexander  detta  med två barn som
huvudpersonen  under  sin  koma möter  i  en  lekpark.  De  sitter  på en
gungbräda. Ett av barnen är döden, det andra är livet. I den novell som
vann Karropennan finner sig huvudpersonen, utan att förstå varför, i ett
genomskinligt men stängt rum och får veta att hans liv nu ska spelas
upp i blixttempo. 

Alexanders prisbelönta novell heter En sista reflektion och den har fått
ett gott mottagande bland dem som har läst.

”Min  farmor  läste  den  och  hon  tyckte  att  det  var  en  väldigt  bra
tankeställare. Min mamma tyckte att den fångar läsaren så att man vill
läsa vidare och vidare. Kompisar har sagt att det är en bra novell.”

Alexander söker tankegods på nätet.

”Tankar kring livet är väldigt intressanta. Jag tittar mycket på internet
på sådant som handlar om just sådana frågor, meningen med livet. Hur
man värderar och uppskattar livet. Att livet kan tas ifrån en innan man
vet ordet av. Vad man ångrar och inte ångrar.”

Alexander började i höst sista året på gymnasiets samhällsprogram och
han har valt inriktningen internationella relationer. I denna inriktning
får han fortsätta att läsa engelska och han har också valt matematik.
Han tycker om båda ämnena och engelska är hans favorit. Dessutom ger
de  bra  poäng,  vilket  han  behöver  eftersom  han  tänker  söka  till
psykologiprogrammet på universitetet och där är det hård konkurrens
om platserna.

Men innan han börjar på universitetet ska han göra värnplikten.

”Det blir ett karaktärsår. Men får lära sig att hålla koll på sig själv.”

Ska du fortsätta skriva, nu när du har vunnit?

Alexander drar på svaret. Under sista året på gymnasiet är det mycket
med skolan, ett examensarbete och så att se till att få bra betyg.

”Men det  är  kul  att  skriva,  Karropennan ger  såklart  inspiration  och
motivation.”

34



En sista reflektion
Av Alexander Ekelöf

Tystnad.  Ovetandes  om varför  så  befinner  du  dig  rätt  som det  är  innanför
väggarna av ett litet, nästan glasaktigt rum.

”Hallå!” ropar du. Inget svar. ”Hallå? Vad är det som pågår? Var är jag?”

Plötsligt hörs en röst, avlägsen, likväl kan du tydligt urskilja dess ord. Faktum är
så låter den nästan… bekant.

”Jag tror att du är död.”

”Död? Vad menar du med det?” frågar du.

”Alltså, död som i att du inte längre är vid liv”, säger rösten.

”Hur kan jag vara död? Allt var nyss precis som vanligt, jag satt i min bil, på väg
hem från jobbet...”

”Det stämmer!” avbryter rösten. ”Sedan dog du. Bilolycka, förmodar jag.”

”Men… men, hur kan jag inte komma ihåg någonting?”

”Nåväl, jag antar att det är så döden brukar fungera”, svarar rösten, nästan i en
nonchalant ton.

Du märker hur du illa kvickt blir irriterad.

”Är det här någon form av spratt? En dröm, möjligtvis?”

”Vore inte det ett ganska konstigt spratt i sådana fall? Att slå dig medvetslös och
sedan placera dig i något tomt rum utan dörrar eller fönster. Jag gissar kanske
på att du skulle kunna kalla det för en slags dröm… fast, nej, egentligen inte. Du
är definitivt död. Det råder det inget tvivel om”, fortsätter rösten.

Irritationen mynnar ut i ängslan.

”Vänta ett tag… så vem är du då? Är… är du Gud?”

Din fråga får rösten att skratta till.

”Det skulle allt vara något. Men nej, det är jag inte. Jag är du. På ett ungefär.
Åtminstone är jag den du trodde att du var. Den där rösten du haft innanför ditt
huvud ända sedan barnsben, när du började förstå språk och allt i den stilen.
Tekniskt sett är jag du… eller din hjärna… eller egentligen bara den där delen av
hjärnan som du har förknippat ’dig själv’ med så att du kunde ha någon form av
självuppfattning. Hur som helst, det där spelar ändå ingen roll, det är trots allt
bara semantik. Du känner förmodligen inte igen mig eftersom du är, du vet…
död. Dessutom håller alla kemikalier i  din hjärna på att  försvinna,  vilket jag
förmodar ställer till en och annan sak. Jag är dock fortfarande här. Om inte
annat i en liten stund till”, förklarar rösten.

”Och… sedan då?”

”Bra fråga.”

Ett stillatigande bryter ut.
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”Okej, så?”

”Ingen aning.” säger rösten ”Jag är du, visst? Jag vet inget mer än vad du gör
och tvärtom. Allt jag är säker på är att jag är här nu, för tillfället, och baserat på
vad jag hört gällande döden så kommer du strax att få återuppleva ditt liv en
sista gång medan det sugs ut ur din kropp. Du kommer att se det för vad det
verkligen  innebar,  ur  en  objektiv  synvinkel.  Fri  från  pressen  av  att  faktiskt
uppleva det själv på plats, fri  från ditt  ego, fri från mig. Det kommer att  bli
intensivt. Förbered dig.”

”Okej… när… när kommer detta att ske?”

Ängslan har lagt sig som en klump i halsen på dig och du skakar av nervositet.

”Nu.”

En våg av obegripligt och överlappande buller sköljer över dina hörselgångar
och dina ögon får  bevittna tusentals  fragment av minnen på en och samma
gång.  Innanför  huvudet  surrar  allt  likt  ett  oljud  vilket  får  dina  värsta
mardrömmar  att  verka  måttliga.  Du  har  aldrig  tidigare  känt  dig  så  pass
förskräckt som du gör just nu. Bullret bara fortsätter och fortsätter.

”Okej. Det är över nu.” suckar rösten.

Du stirrar tomt ut över rummet.

”Allting verkar så klart… nu förstår jag. Jag vet exakt var någonstans i livet jag
gick fel och vad jag ska göra annorlunda hädanefter. Jag ska spendera mer tid
med de som värnar om mig och inte ta nya människor för givet, blott på grund
av lathet. Jag ska vara en allmänt godare och förstående person istället för att
alltid vara otålig och sluten. Jag ska vara mer uppmärksam kring de jag älskar
mest  och inte  alltid  behöva  ha  rätt  när  jag  tjafsar  med någon,  utan  istället
faktiskt bry mig om att lösa problemet i fråga. Jag ska förlåta mina föräldrar och
be dem att förlåta mig, även om de inte tycker att jag har gjort något fel. Men,
framförallt så ska jag förlåta mig själv och spendera mer tid på mig själv. Jag
ska vara hälsosammare, äta bättre, träna, må bra och inte förhala de saker jag
vill se och uppleva. Jag tänker ta de chanser jag får och tillbringa min tid på de
intressen som faktiskt är av någon betydelse. Jag ska för en gångs skull vara mig
själv och försöka tycka om mig själv för den jag är istället för att alltid dölja det
och må dåligt på grund av det. Jag ska skratta mer och oroa mig mindre. Jag
kommer  inte  att  låta  småsaker  förstöra  mina dagar  längre.  Jag  kommer att
uppskatta livet för vad det verkligen är och inte vara så petnoga och bekymrad
och ängslig hela tiden utan anledning. Jag kommer äntligen att kunna leva, jag
kommer äntligen att kunna– ”

”Oj, oj, oj. Sakta i backarna. Det kommer du inte alls att göra. Du kommer inte
att kunna göra det minsta lilla av vad du just sa. Du är ju död. Har du redan
glömt det? Det är över nu. Du är över. Jag är över. För alltid”, förklarar rösten.

”Vä… vänta –”

Tystnad.●
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Vaktmästare Larsson 
ber om ordet en liten stund

Av  Torbjörn Larsson,
vaktmästare på Karolinska gymnasiet 1990–2019

Det  var  i  juni  månad  1990.  Jag  hade  precis  avslutat  min  tjänst  på
Örebro  läns  AV-central  och  börjat  på  Örebro  kommuns  tekniska
förvaltning. 

En  dag  på  mitt  nya  jobb  besökte  jag  stadsbiblioteket,  där  stadens
skolförvaltning  var  placerad.  I  en  av  korridorerna  mötte  jag  Karros
rektor Pereric Boström. Jag hade jobbat extra på Karros vaktmästeri i
slutet av 70-talet så helt obekanta var vi inte. Till saken hör att tjänsten
som vaktmästare på Karro var utannonserad vid detta tillfälle.

37

”Nu gäller det för mig att öka steglängden…” Karros vaktmästare Torbjörn Larsson (till
vänster)  går  före  examenskortegen  2012.  Han  måste  hinna  upp till  Storgatan  för  att
dirigera stadens studenttrafik. Till höger (med studentmössa) syns Ralph Granberg. 
Foto: Lasse Hallmén.



”Jag  har  varit  på  förvaltningen  och  tittat  på  ansökningarna  till
vaktmästartjänsten.  Sök  den  så  får  du  den!”,  sa  Pereric  med  tydlig
stämma. Sedan gick han och jag hann inte svara.

I sitt antagande att jag skulle passa på vaktmästartjänsten hade Pereric
god hjälp av studierektor Ulf Rasmusson. Vad de grundade sitt beslut
på vet jag inte. Jag hade förvisso jobbat på vaktmästeriet hos ”de tre
musketörerna”  Hans  Johansson,  Bernhard  Uppström  och  Karl  Erik
Lundberg. Att jag skulle ha gjort sådant avtryck på vaktmästeriet så att
min  roll  skulle  vara  den  fjärde  länken,  d’Artagnan,  finner  jag  högst
osannolikt. I synnerhet som Hasse Johansson alltid sa:

”Den där grabben får man spetta loss från stolen för att få honom att
göra något!”

Jag hade som sagt nyligen börjat på ett nytt jobb och inte reflekterat så
mycket på vaktmästartjänsten, men Pereric gick man inte emot så jag
sökte tjänsten och fick den. Det var inte självklart för mig att tacka ja.
Jag  hade  en  del  skuldkänslor  mot  det  nya  jobbet  på  Tekniska
förvaltningen. Att säga upp sig efter drygt en månad kändes inte direkt
bra.  Här  hade  jag  stor  och  avgörande  hjälp  av  vaktmästare  Stig
Gustafsson på kommunens dåvarande skolförvaltning.

”Du ska inte tänka på Tekniska förvaltningen utan du ska tänka på dig
själv”, sa Stig. ”Du ska ta Karro. Det kommer att passa dig perfekt.”

Sagt  och gjort.  Jag  meddelade  Ulf  Rasmusson  att  jag  tackade  ja  till
tjänsten, ett beslut jag aldrig har ångrat. Tack Stig, för att du vägledde
mig rätt.

Jag har arbetat som vaktmästare på Karro i nästan 30 år. På en skola
som Karro har det inneburit en ofantlig mängd olika arbetsuppgifter.
Den  ena  inte  lik  den  andra.  Att  beskriva  alla  dessa  uppgifter  och
händelser  skulle  ta  alltför  stor  plats  i  Örebro-Karolinaren.  Jag  har
därför  bestämt  mig  för  att  beskriva en återkommande arbetsuppgift,
nämligen att ordna för examensdagen.

För  mig  som  vaktmästare  börjar  förberedelserna  någon  månad  före
själva  dagen.  Jag  ska  söka  marschtillstånd  hos  polismyndigheten.
Ansökan ska innehålla  klockslag,  tydlig  färdväg,  ansvarig  person och
övriga uppgifter som exempelvis klockslag för avstängning av Olaigatan
förbi Huvudbyggnaden.

Vidare  ska  jag  ta  kontakt  med  stadsbussarna  (för  information  om
tiderna  för  utsläppet),  med  parkeringsvakterna  (för  att  stänga  av  p-
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automaten och för att täcka över p-skyltar) och med Örebro kommuns
skyltbil  (som ska leverera så kallade hänvisningsbockar).  Det här ska
vara klart senast en vecka före examensdagen.

Dagen före examen ska jag förbereda stolar för klassfotografering vid
obelisken. Jag ska förbereda aulan och ta fram kravallstaket som ska
vara  utanför  Huvudbyggnaden,  dels  för  att  spärra  parkeringsplatser,
dels för att hålla ordning på utsläppet. Och jag ska testa mikrofonen för
rektorernas utrop vid utsläppet.

Examensdagen börjar  med att  jag hissar  svenska flaggan.  Jag ställer
fram stolarna vid obelisken och kravallstaketen på parkeringsplatserna
utanför huvudbyggnaden. Det har nämligen visat sig att de har bättre
effekt än p-förbud. Under åren har vi eftersökt ägarna till många bilar
som har blockerat utsläppet. 

Sedan är det dags att kolla läget i aulan under avslutningsceremonin.
Allt  går bra.  Vidare ut  på Olaigatan för att  kolla hur det  ser  ut  där.
Klockan  12  monterar  jag  mikrofonen  på  balkongen  utanför
kollegierummet.  Sedan  söker  jag  upp  orkestern  Lyran  som ska  leda
studentmarschen. De brukar värma upp på skolgården. Nu är klockan
12.15 och det är dags att spärra av Olaigatan. Hänvisningsbockar ställs
vid Slottsgatan och Skolgatan. Det finns mycket att berätta om ett och
annat  ord  med  högt  tonläge  som  har  uttalats  genom  åren.  Vid  ett
tillfälle  kom  en  glassbil  med  en  leverans  till  ett  närliggande  café.
Chauffören  hävdade  bestämt  att  han  inte  kunde  leverera  glassen  på
annat sätt än det vanliga trots att gatan var kantad av människor. Han
fick ge sig.

Nu är det dags att ställa upp kravallstaketet framför Huvudbyggnadens
portar. Klockan närmar sig 12.45 och spänningen stiger. Utsläppet ska
börja klockan 13 med en klass i taget.

Under tiden har studenterna samlats i Huvudbyggnadens foajé för att
sjunga  upp  studentsången  vilket  i  många  år  understöddes  till  full
belåtenhet av lektor Erland Bohlin.

Två kollegor är avdelade att öppna och stänga portarna efter varje klass.
Rektorerna  är  placerade  på  balkongen  till  kollegierummet  och  läser
namnen på eleverna i respektive program under utsläppet. Här kommer
mikrofonen väl till pass. Samtidigt, på gatan framför portarna, försöker
jag  och  några  noggrant  utvalda  lärare  hålla  någon form av  ordning.
Kravallstaketen är ett gott stöd för den uppgiften. Inga större incidenter
har inträffat genom åren men jag minns en gång när en liten pojke på
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tre–fyra år kom ifrån sina föräldrar och sprang rakt ut framför portarna
när en klass var på väg ut. Jag lyckades fånga upp honom i min famn
och lämna honom till föräldrarna, så det slutade lyckligt.

Utspringet  brukar  vara  klart  runt  13.20.  Under  tiden  har  orkestern
Lyran tagit plats på Olaigatan i färdriktning mot Storgatan. Jag ser till
att möta de elever som är uttagna som fanbärare. Jag instruerar dem
kort (lite repetition) innan det är dags att röra på sig.

Klockan  13.30  tar  vi  bort  avspärrningarna,  jag  ger  tecken  till
tamburmajoren och marschen startar.

Nu gäller det för mig att öka steglängden och hinna före till Storgatan.
Där rullar nämligen en kortege av studentflak från andra skolor norrut
och samtidigt kommer Karros studenttåg in på gatan i motsatt riktning.
Eftersom ordningsmakten oftast har lyst med sin frånvaro så har jag
tagit  saken i  egna  händer  och helt  sonika stoppat  kortegen och låtit
studenttåget ”glida” in på Storgatan för att fortsätta att paradera mot
Stortorget.

När det är klart återstår bara lite detaljer som att stänga fönster, låsa
skolan  med  mera.  Sedan  kan  jag  och  mina  närmaste  kollegor  ta
varandra i hand och nöjt konstatera att det gick bra i år också. Därefter
går vi ut och tar en öl eller två och pustar ut.

Ja, så kan en examensdag se ut för en vaktmästare på Karro.

Jag  är  tacksam  för  att  ha  fått  glädjen  att  lära  känna  många
arbetskamrater och elever under mina år  på Karro.  Många har blivit
vänner  för  livet.  Ingen  nämnd,  ingen  glömd.  Nu  är  stafettpinnen
överlämnad, jag har tagit ut pension och det känns alldeles förträffligt.●

● Gymnastikläraren Sam Adrian (se sidan 13) började drilla hälsning
när han kom till  Karro 1912. Ett: Ryck mössan hastigt från huvudet.
Två:  För  mössan  i  en  snabb  sväng  framåt-nedåt  till  strax  bakom
stjärten. Tre: För mössan kvickt tillbaka till huvudet. (Sven Johansson i
ÖK 1956.)

● Försöksverksamhet med femdagarsvecka ägde rum under hela läsåret
(1965), vilket medförde att något färre lovdagar och friluftsdagar kunde
uttagas. (ÖK 1966.)
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